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Grecia ar putea
reduce TVA

Guvernul de la Atena analizeazã
reducerea taxei pe valoarea adãugatã
(TVA) pentru anumite produse, pre-
cum ºi a taxei pe transferul de pro-
prietãþi, dacã va exista excedent bu-
getar, potrivit declaraþiilor ministru-
lui de finanþe, Yannis Stournaras.

Oficialul elen a menþionat cã orice
astfel de mãsurã necesitã acordul
creditorilor internaþionali.

“Trebuie sã subliniez cã pentru
guvern, stabilitatea nu înseamnã stag-
nare. Guvernul încearcã sã accelere-
ze revenirea la creºtere”, a spus Sto-
urnaras.

Cel mai recent raport al Comisiei
Europene referitor la Grecia susþine
cã nu trebuie sã existe aºteptãri mari
pentru reduceri de taxe, iar nivelul
TVA pentru firmele de alimentaþie
publicã va fi discutat din nou în luna
iunie.

Preþurile locuinþelor
din Marea Britanie, în
cea mai mare creºtere
din ultimii ºase ani

Preþurile locuinþelor din Marea
Britanie au înregistrat, luna aceasta,
cea mai mare creºtere din ultimii
ºase ani, pe fondul unei crize de pro-
prietãþi, care a determinat avansul
preþurilor în Londra, anunþã “Home-
track” Ltd.

Conform analizei companiei de
cercetare, preþul mediu a unei locu-
inþe a sporit cu 0,4% luna aceasta,
creºterea fiind cea mai importantã
înregistratã dupã mai 2007. Creºte-
rea preþurilor a fost de 0,9% în Lon-
dra, unde cererea de locuinþe a cres-
cut cu 15%, în ultimele ºase luni.
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Preþul cafelei, la nivelul
minim al ultimilor trei ani

Preþul futures al cafelei Arabi-
ca a stabilit recent, pe piaþa
americanã, nivelul minim al

ultimilor trei ani, investitorii
aºteptând “un atac” al boabelor cul-
tivatorului de top din domeniu, Bra-
zilia.

Preþul cafelei cu livrare în iulie a
scãzut cu 2,2% vineri, la ICE Futu-
res din New York, ajungând la
1,2725 dolari livra (o livrã = cca 500
grame). Acesta este cel mai mic preþ
de închidere din 1 octom-
brie 2009 pânã în pre-
zent. Sãptãmâna trecutã,
cotaþia acestei materii prime s-a re-
dus cu 7% - cel mai important declin
din iulie 2012 pânã la momentul ac-
tual.

Pieþele din SUA au fost închise
ieri, americanii sãrbãtorind Ziua
Eroilor (Memorial Day).

Conform aºteptãrilor, Brazilia va
produce 48,6 milioane de saci de ca-
fea în 2013 (un sac de cafea = 69 ki-
lograme). Din aceastã cantitate, pro-
ducþia de cafea Arabica va fi de 36,4
milioane de saci, iar cea de Robusta
– de 12,2 milioane de saci. Cultiva-

torii de cafea din Brazilia au recoltat
aproape 30% din producþia de Ro-
busta pe anul curent, dar vânzãrile de
acest tip de cafea rãmân slabe, con-
form broker-ului “Flavour Coffee”
din Rio de Janeiro.

Pe de altã parte, producþia de cafea
din Vietnam, cel mai mare cultivator
mondial de boabe Robusta, ar putea
creºte cu 4,9% în anul agricol care
începe în octombrie, la 1,5 milioane
de tone, de la 1,43 milioane de tone,

cantitate estimatã pentru
anul anterior. O aseme-
nea recoltã ar fi cea mai

mare dupã recordul de 1,65 milioane
de tone din anul 2011-2012. Avansul
producþiei se datoreazã redresãrii
vremii.

Stocurile de cafea monitorizate de
NYSE Liffe au crescut la 127.270
tone la data de 13 mai, de la 126.100
tone – cu douã sãptãmâni înainte.
Totodatã, exporturile de profil din
Vietnam s-au redus cu 30% în apri-
lie, faþã de martie, ajungând la
110.818 tone. În perioada ianuarie
–aprilie 2013, declinul a fost de
16%, în ritm anual. (A.V.)
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AMÂNAREA ACHITÃRII CERTIFICATELOR VERZI INTRÃ LA APROBARE ÎN GUVERN

Niþã vrea sã evite vârful de plãþi
l Puþine ºanse ca marii consumatori sã fie scutiþi de plata certificatelor

A
utoritãþile par sã se fi ho-
tãrât sã adopte soluþia
amânãrii la platã a unei
pãrþi a certificatelor verzi

ca sã uºureze facturile consumatori-
lor. Sunt ºanse mari ca Guvernul sã
analizeze chiar în ºedinþa de mâine
proiectul de modificare a legii pri-
vind stimularea investiþiilor în pro-
ducþia de energie curatã, elaborat de
ministrul delegat pentru Energie,
Constantin Niþã, susþin surse apro-
piate situaþiei.

Sursele noastre afirmã: „Proiectul
rãmâne în forma supusã dezbaterii
publice, cu câteva modificãri.
Amânarea acordãrii unor certificate
verzi se aplicã de la 1 iulie 2013 pen-
tru toþi producãtorii de energie rege-
nerabilã existenþi, dar ºi pentru cei
care obþin licenþe de producþie ºi sunt
acreditaþi ca unitãþi care primesc cer-
tificate verzi pânã la 1 ianuarie 2014.
Unitãþile de producþie care intrã în
funcþiune de la 1 ianuarie 2014 nu se
supun prevederilor acestei ordonan-
þe. De la 1 ianuarie 2014 va intra în
vigoare raportul de monitorizare al
ANRE privind supracompensarea,
iar centralele eoliene, cele fotovolta-
ice ºi microhidrocentralele vor primi
mai puþine certificate pentru un
MWh. Aici intervine o modificare
importantã: legea actualã prevede
micºorarea numãrului de certificate
pentru parcurile eoliene de la 1 ia-
nuarie 2015, dar mãsura va fi luatã

de la 1 ianuarie 2014. Astfel, de anul
viitor, centralele eoliene vor primi
1,5 certificate verzi/MWh, iar cen-
tralele fotovoltaice - 3 certificate
verzi/MWh. În prezent, eolienele
primesc 2 certificate/MWh, iar foto-
voltaicele 6 certificate/MWh”.

Amânarea la platã a certificatelor

verzi (câte unul pe fiecare MWh li-
vrat de centralele eoliene ºi micro-
hidrocentrale ºi câte 2 certifica-
te/MWh livrate de parcurile foto-
voltaice) poate fi aplicatã de autori-
tãþile noastre de la 1 iulie 2013 pânã
la 1 ianuarie 2017. Sursele citate
ne-au explicat: „Avizul Comisiei

Europene va fi luat ulterior. Cum
este o diminuare a schemei de spri-
jin, nu existã riscul unui aviz nega-
tiv al Comisiei pentru cã nu se dã un
avantaj suplimentar producãtorilor
de energie curatã”.

În ceea ce priveºte scutirea de la
plata certificatelor verzi a consu-
matorilor mari de energie (indus-
tria), autoritãþile vor trebui mai
întâi sã notifice Comisia Europea-
nã ºi sã aºtepte un rãspuns înainte
sã aplice aceastã mãsurã stipulatã
în proiectul de Ordonanþã de
Urgenþã (OUG), care modificã ac-
tuala schemã de sprijin. Sursele
menþionate ne-au spus cã existã
slabe ºanse sã primim aviz pozitiv
de la Comisie în condiþiile recen-
tei investigaþii deschise în cazul
Germaniei, care a luat mãsuri si-
milare.

„Rostogolirea” certificatelor este
privitã de autoritãþi ca o mãsurã care
aplatizeazã efortul financiar al con-
sumatorilor de energie (populaþie ºi
companii). Cu actuala schemã de
sprijin, vârful de platã pentru certifi-
catele verzi ar fi fost suportat în pe-
rioada 2013-2015.

ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 2)

CA SÃ SALVEZE DERIVATELE,

Conducerea Sibex, gata
sã renunþe la piaþa spot
l Sibex ar putea primi aproximativ 3,64 milioane
de euro din desfiinþarea Depozitarului Central
l Acþionarii vor decide participarea Grupului
Sibex cu maxim 6,25 milioane de euro la
înfiinþarea unei CCP locale

Sibex ar putea renunþa la piaþa
spot, care oricum gãzduieºte
numai doi emitenþi (Sibex

însuºi ºi Prodplast Imobiliare), dacã
acþionarii vor aproba propunerile
conducerii pentru Adunarea Gene-
ralã convocatã pe 28/29 iunie.

Consiliul bursei sibiene a chemat
acþionarii, în plinã varã, sã aprobe
unii paºi spre înfiinþarea Contrapãrþii
Centrale (CCP), instituþie impusã la
nivel european pentru decontarea
derivatelor, care necesitã un capital
minim de 7,5 milioane de euro.

Sibex vine, acum, cu propunerile
desfiinþãrii activitãþii de depozitar, re-
ducerii capitalului Depozitarului Si-
bex cu 22,72 milioane lei (5,2 milioa-
ne euro) ºi distribuirii banilor cãtre
acþionari. Tentativa anterioarã pentru
demararea proiectului CCP, care pre-
supunea ca acþionarii Sibex sã vinã cu
bani de acasã, a eºuat, întrucât AGEA
nu a întrunit cvorumul necesar.

Bursa sibianã deþine aproximativ
70% din Depozitarul Sibex, adicã i-ar
putea reveni circa 3,64 milioane de
euro din reducerea capitalului social.

Suma ar putea fi utilizatã ca aport
la constituirea CCP locale.

Acþionarii vor trebui sã decidã

dacã aprobã efectuarea de cãtre Gru-
pul Sibex a unui aport în numerar de
maxim 6,25 milioane de euro pentru
constituirea Contrapãrþii Centrale,
împreunã cu grupul BVB.

Cele douã burse locale, BVB ºi
Sibex, au început discuþiile despre
înfiinþarea unei contrapãrþi centrale,
la începutul anului, însã acestea nu
s-au concretizat, pânã acum.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 5)

DRAGOª CABAT:

“Primãriile se vor grãbi sã-ºi declare
insolvenþa, ca sã scape de datorii”

Legea prin care primãriile cu
situaþii financiare dificile pot
intra în insolvenþã este un lu-

cru care trebuia fãcut, apreciazã
analistul economic Dragoº Cabat,
subliniind, totuºi, cã vor fi cazuri în
care aceasta va presupune riscuri
mai mari pentru creditorii
autoritãþilor locale.

Ordonanþa care permite
intrarea în insolvenþã a uni-
tãþilor administrativ-terito-
riale a intrat în vigoare, dupã
ce, vineri, reglementarea a
fost publicatã în Monitorul
Oficial.

Guvernul a aprobat, în 21
mai, o Ordonanþã de Urgenþã
care vizeazã intrarea acestor
autoritãþi în procedura de in-
solvenþã, asemeni unei societãþi co-
merciale.

Dragoº Cabat considerã cã, deºi
noua legislaþie reprezintã o modalita-
te de a forþa primãriile sã-ºi plãteascã
arieratele, vor fi cazuri în care aces-

tea “se vor grãbi sã-ºi declare insol-
venþa”, pentru a nu-ºi achita integral
obligaþiile restante.

Domnia sa ne-a spus: “Teoretic, ºi
primãriile pot intra în faliment, acti-
vitatea acestora urmând sã fie pre-
luatã de alte autoritãþi locale”.

În opinia lui Dragoº Cabat, mulþi
funcþionari publici care au încãlcat
legea riscã amenzi ºi chiar ani de
închisoare, “ceea ce este foarte
bine”.

“Legea care permite insolvenþa

primãriilor este un lucru bun”, con-
cluzioneazã analistul economic.

Arin Stãnescu, preºedintele
Uniunii Naþionale a Practicienilor
în Insolvenþã, a subliniat cã Legea
finanþelor locale prevedea de mult
intrarea în insolvenþã a autoritãþi-

lor aflate în dificultate fi-
nanciarã, fãrã a avea carac-
ter obligatoriu.

Arin Stãnescu a spus:
“Pânã acum nu s-a sesizat ni-
meni sã cearã insolvenþa vre-
unei autoritãþi. Nici de acum
înainte nu vor începe prima-
rii sã solicite intrarea în pro-
cedeura de insolvenþã a pri-
mãriei pe care o reprezintã.
Poate creditorii sã cearã
acest lucru. ªi dacã vor bloca

activitatea unora care sunt îndatoraþi
pânã peste cap ºi care nu-ºi vor plãti
niciodatã obligaþiile, tot va fi bine”.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 13)

În atenþia abonaþilor la ziarul “BURSA”
Dacã sunteþi abonaþi la ziarul “BURSA” ºi nu aþi

primit ziarul, vã rugãm sã ne contactaþi la nr. de
telefon: 021.311.22.36/37 sau la adresa de e-mail:
abonamente@bursa.ro.

DEPARTAMENTUL DIFUZARE “BURSA”

Citiþi, în pagina 12, articolul
„RWEA: CE nu a dat undã verde

pentru modificarea schemei de sprijin
a energiei verzi”.

Conducerea Sibex mai
propune reducerea
cvorumurilor pentru
þinerea AGEA

Conducerea Sibex a propus acþiona-

rilor pentru AGA din 28/29 iunie mo-

dificarea actului constitutiv, în sen-

sul reducerii cvorumurilor necesare

întrunirii adunãrilor generale extraor-

dinare ale acþionarilor.

Astfel, dacã acþionarii aprobã propu-

nerile, pentru validarea deliberãrilor

adunãrii generale extraordinare vor

fi necesare, la prima convocare, pre-

zenþa a cel puþin o pãtrime din numã-

rul total al drepturilor de vot, iar la

convocãrile urmãtoare, o cincime.

COTATII

DUPÃ 14 ANI DE PROCESE ÎN INSTANÞÃ

Hotelul Ambasador – pe aripile retrocedãrii
l Conducerea hotelului: “Detaliile pentru executarea hotãrârii judecãtoreºti vor fi stabilite pe cale amiabilã”

Una dintre aripile hotelului
Ambasador din Bucureºti a
fost retrocedatã foºtilor pro-

prietari, dupã 14 ani de procese în
Instanþã. “Imobilul compus dintr-o
suprafaþã de teren de 520 mp ºi o clã-
dire cu subsol, parter ºi 13 etaje, situat
în Bulevardul Magheru (partea dins-
pre Garajul Ciclop), a fost scos de sub
naþionalizare prin admiterea irevoca-
bilã a acþiunii în revendicare ºi re-
dobândit în naturã, se aratã într-un co-
municat transmis de Casa de Avoca-
turã “Zamfirescu Racoþi & Partners”.

Acesta precizeazã: “Înalta Curte
de Casaþie ºi Justiþie a confirmat prin

hotãrâre irevocabilã (de respingere a
recursurilor formulate de SC Amba-
sador SA, AVAS ºi Ministerul Finan-
þelor Publice) soluþia pronunþatã încã
din anul 2003 de cãtre Tribunalul Bu-
cureºti, Secþia a III-a Civilã
ºi confirmatã de cãtre Cur-
tea de Apel Bucureºti, Sec-
þia a III-a Civilã ºi pentru
cauze cu minori ºi de fami-
lie, în anul 2012. Drept
consecinþã, SC Ambasador
SA a fost obligatã sã lase
reclamanþilor în deplinã
proprietate ºi liniºtitã pose-
sie imobilul menþionat,

fiind constatatã nevalabilitatea titlu-
lui prin care statul a dobândit proprie-
tatea hotelului Ambasador”.

Potrivit comunicatului, hotelul a
fost edificat între anii 1937-1939,

fiind proiectat de cãtre proprietar, ar-
hitect de profesie.

Antoniu Obancia, unul dintre avo-
caþii care i-au reprezentat pe moºte-
nitori, ne-a explicat: “Chiar dacã s-a
implicat, ca specialist, în proiectarea
ambelor aripi, doar aceasta despre
care vorbim (n.r. partea retrocedatã)
a aparþinut arhitectului Arghir Culi-
na. Cealaltã aripã, construitã în
oglindã, a aparþinut unui domn Mi-
hãilescu, iar dupã naþionalizare a
fost atribuitã unui minister. Prin me-
toda privatizãrii, ambele clãdiri au
fost preluate de SC Ambasador”.

Societatea Comercialã Ambasa-

dor, care deþine Hotelul Ambasador
din Bucureºti, a fost privatizatã în
întregime în anul 1995, potrivit unui
comunicat transmis de companie,
care subliniazã: “Dupã mai multe ho-
tãrâri judecãtoreºti contradictorii ale
instanþelor judecãtoreºti ºi dupã 14
ani de procese, decizia de retrocedare
a imobilului a rãmas definitivã ºi ire-
vocabilã, SC Ambasador SA fiind
obligatã la restituirea cãtre foºtii
moºtenitori a unei pãrþi din Hotelul
Ambasador - partea dinspre Ciclop”.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 4)


